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Geachte mevrouw, 
 
Bij brief van 26 juli 2021 heeft u de Reizigers Advies Raad voor de Vervoerregio Amsterdam (RAR) om 
advies gevraagd over het Actieplan Sociale Veiligheid 2021. Het Actieplan Sociale Veiligheid 2021 is 
opgesteld conform het Concessiebesluit Amsterdam. 
 
Het Actieplan sociale veiligheid 2021 van GVB noopt de RAR allereerst tot een algemene opmerking. 
Daarna gaan wij in op het rapport zelf. 
 
In 2020 en ook in 2021 is helaas vanwege de corona-pandemie het aantal reizigers in het openbaar 
vervoer schrikbarend gedaald. Dit gebeurde mede doordat de rijksoverheid passagiers ontraadde 
gebruik te maken van het openbaar vervoer. 
Het openbaar vervoer bleef rijden om personen die echt van het OV gebruik moesten maken de 
gelegenheid te geven hier ook mee te reizen. Dit gebeurde o.a. door strikte voorwaarden te stellen aan 
dit vervoer. Men kon op enig moment niet meer instappen bij de bestuurder van tram en bus (de 
werkplek werd later afgeschermd met o.a. kuchschermen e.d.). Daardoor konden passagiers geen losse 
kaartjes meer kopen bij de bestuurder, conducteur of busbestuurder. Passagiers moesten bij 
bijvoorbeeld de bus instappen door deuren die normaal als uitstapdeuren fungeren. Ook moesten (en 
moeten nog steeds) de passagiers een mondkapje dragen, ook op de perrons en haltes. 
Deze maatregelen werden landelijk ingevoerd. Volgens de RAR blijkt toch dat passagiers vanaf dat 
moment veel meer zwart zijn gaan reizen, met name in bus en tramlijnen of tramdelen zonder 
conducteur.  
Naar het idee van de RAR was hier toen onvoldoende aandacht voor. Na plaatsen van alle 
kuchschermen e.d. konden passagiers weer langs een “controle” met tram en bus reizen. 
“Vliegende” controles zouden vaker uitgevoerd moeten worden om deze passagiers te laten betalen 
voor hun reis. Met name bij tram en metro zien de leden van de RAR een toename van zwartrijders. 
Veelal zijn deze reizigers er de oorzaak van dat andere wel betalende passagiers zich onveilig gaan 
voelen. Daarnaast lokt dit ook kopieergedrag uit. Dit is zeer ongewenst. Wat gaat het GVB ondernemen 
om deze situatie te voorkomen resp. te keren? 
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Enige tijd geleden is het de RAR duidelijk geworden dat GVB niet meer met tel-trams en tel-bussen de 
passagiers aantallen registreert, maar dat dit nu plaatsvindt d.m.v. de gegevens van de chipkaarten. 
Hiermee wordt dus geen enkele zwartrijder geteld. Grijsrijders worden verkeerd geteld en passagiers 
die vergeten uit te checken worden verkeerd geteld. Aangezien ook de magnetische nooddeuren van 
de metro vaak openstaan geldt dit ook voor de metro.  
Dit kan betekenen dat een voertuig voller is dan het GVB aan data heeft via de chipkaart. Juist bij volle 
voertuigen zal dit ook een sociaal onveilig gevoel voor de passagier tot gevolg hebben. 
 
Het rapport sluit, zo stelt GVB aan op het Meerjarenplan Sociale Veiligheid 2016-2019. Doorgaans 
worden in de RAR weinig vragen gesteld over deze rapportage. Over de inhoud van dit plan kunnen 
echter wel enige kritische opmerkingen worden gemaakt. 
 
In de overzichten met vergelijkende cijfers van enkele afgelopen jaren en 2020 wordt nagenoeg 
nergens gesproken over het feit dat het vervoer in 2020 op de meeste dagen nog slechts een derde (of 
zelfs nog minder) bedroeg van het aantal reizigers dat in 2018 of 2019 van het OV gebruik maakte of 
zelfs nog minder tijdens de lockdowns in de avonduren. Daardoor zijn de cijfers volgens de RAR 
onderling nauwelijks of niet vergelijkbaar. Op een aantal andere punten wordt nauwelijks een 
toelichting gegeven, of worden grote problemen genoemd, helaas zonder dat een adequate oplossing 
wordt voorgesteld. 
 
Hierna volgen, met verwijzing naar de nummering in het Actieplan, een aantal specifieke opmerkingen 
en vragen.  
 
1.1 OV Klantenbarometer [blz.6]. 
Tot 2020 werd dit onderzoek 4 x per jaar gehouden, door middel van een groot aantal enquêtes in de 
voertuigen. In 2020 kon deze slechts in het eerste kwartaal een deel van het onderzoek worden 
gehouden. Later in dat jaar zijn een aantal respondenten geselecteerd uit het verplaatsingspanel. 
Toelichting op de uitvoering van deze enquête wordt niet gegeven, het aantal ondervraagden wordt 
niet genoemd. Een goede vergelijking van de uitkomsten is hier volgens de RAR niet mogelijk.  
 
1.3 Aantal betaalafwijkingen [blz. 9-10]. 
De toename van het aantal zwartrijders wordt o.a. verklaard met het argument dat lijn 25 en 26 in 
december 2020 met gekoppelde wagens zijn gaan rijden. De exacte begindatum hiervan was echter 13 
december 2020. Tijdens de laatste 19 dagen van het jaar, waarbij ook nauwelijks passagiers in deze 
lijnen reisden moet hierdoor de invloed op deze cijfers nagenoeg nihil zijn geweest. 
Als mogelijke oplossing wordt genoemd de meer flexibele inzet van de conducteurs vanaf de zomer 
2021. Dit betekent dan wel weer dat andere lijnen deels of geheel zonder conducteur rijden.  
Hoe is de ervaring van het GVB in deze situatie op andere lijnen of heeft dat op dit moment (nog) 
weinig invloed ivm de versoberde dienstregeling. 
 
1.4 Overzicht incidenten [blz. 10-12]. 
In de tabel 2.7 worden de aantallen gemelde incidenten in 2019 en 2020 naast elkaar gezet. Er is 
sprake van een kleine stijging, maar ook hier wordt niet vermeld dat het aantal reizigers meer dan 
gehalveerd is. 
In tabel 2.8 staan de afgesproken maximaal toelaatbare aantallen incidenten. Daar wordt niet alleen 
niet aan voldaan, maar deze cijfers zijn in 2019 afgesproken en zouden in 2020 ook gehalveerd moeten 
zijn.  
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2. Maatregelen [blz. 12-16]. 
De hier genoemde maatregelen ter zake van opleiding van het personeel lijken ons een goed 
uitgangspunt om de service en veiligheid, zowel van reizigers, als van personeel verder te verbeteren. 
Het is jammer dat medewerkers van het STV niet mogen verbaliseren. 
Het valt de RAR op, dat men zelden tot nooit een medewerker van het STV ontmoet op o.a,  de 
bovengrondse metrostations. Niet overdag en zeker niet in de avonduren. Ook niet bij calamiteiten, 
om nadere uitleg te geven over de alleen in het Nederlands gegeven omroepberichten. 
Ook constateren RAR leden dat de nooddeuren van de alle metrostations regelmatig open staan. 
Het openstaan van de nooddeuren levert 2 zaken op. 

1. Het aantal reizigers in de metro wordt onjuist geteld als men door deze deuren gaat lopen. 
2. De reizigers die van deze toegangen en uitgangen gebruik maken zijn helaas vaak niet de 

“gewenste” reizigers van het GVB met daaraan gekoppeld de sociale onveiligheid van de 
“normale” betalende passagier. 

 
2.4.2 Menselijk toezicht in de ondergrondse metrostations [blz. 17-18]. 
Het doet naar de mening van de RAR vreemd aan, dat op de ondergrondse metrostations gedurende 
de gehele exploitatietijd toezichthouders aanwezig moeten zijn, omdat na jaren renoveren de 
brandveiligheidsmaatregelen nog steeds onvoldoende op orde zijn.  
Wat moeten wij hieruit concluderen en wanneer zal dit wel op orde zijn? Is er zonder deze mensen een 
onveilige situatie voor passagiers? Wat als dit personeel niet aanwezig is, of er een tekort is? 
 
2.5.1 Handhaving [blz. 18-19]. 
De hier beschreven werkwijze komt professioneel over. Ook de alweer jarenlange samenwerking met 
EBS op dit gebied is erg goed. 
 
2.5.2 Controle van vervoerbewijzen [blz. 19-20]. 
De RAR betreurt dat het werk door de Flex-teams, die kaartcontroles verrichten in burger, voorlopig 
niet kan worden voortgezet na opheffen van het OV-team bij de politie per 1 juli 2021.  
Hoe gaat GVB dit oplossen? 
 
2.6 Inzet OV-zorg ten behoeve van het nachtnet [blz. 20]. 
Onduidelijk is, waarom er twee teams dienst doen in de nachten, waarin nauwelijks nachtlijnen 
worden geëxploiteerd.  GVB heeft gedurende 4 nachten per week slechts drie bussen op straat. 
 
2.9.1 Communicatie met de reiziger [blz. 22-23]. 
De RAR vraagt zich hierbij af, of steeds optimaal gebruik wordt gemaakt van de moderne 
communicatie mogelijkheden naar de reiziger. De beschrijving in dit hoofdstuk is summier. 
 
3. Thema 2021 [blz. 24] 
Het genoemde thema “Terug naar normaal” klinkt optimistisch. De inhoud van dit hoofdstuk is 
veelbelovend en positief. 
 
4. Samenwerking [blz. 25-28]. 
De inhoud van dit hoofdstuk is duidelijk.  
Wij zijn benieuwd welke oplossing GVB in gedachten heeft om de leemte op te vullen, die ontstaat na 
het opheffen van het OV Team bij de politie. 
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De RAR kijkt met belangstelling uit naar uw reactie op onze opmerkingen en vragen.  
 
 
Met vriendelijke groet, 
namens de Reizigers Advies Raad 
 
Bart Drenth 
Voorzitter  


